

微生物学报

ACTA MICROBIOLOGICA SINICA



期刊介绍

投稿须知

编委会

学科先贤

下载专区

常见问题

广告服务

友情链接

一株红壤溶磷菌的分离、鉴定及溶磷特性

Isolation, identification and characterization of a strain of phosphate-solubilizing bacteria from red soil

投稿时间: 2011-8-20 最后修改时间: 2011-12-13

中文关键词: [关键词: 溶磷菌, 溶磷量, 鉴定, 有机酸, 碳源, 氮源, Ph](#)

英文关键词: [Keywords: phosphate-solubilizing bacteria p solubilizing capacity identification organic acids carbon sources nitrogen sources pH](#)

基金项目: 国家科技支撑项目(2009BAD6B04, 2009BAD6B003-3, 2011BAD31B04); 国家自然科学基金(40871125, 30971869)

作者	单位	E-mail
刘文干	南京农业大学农业部农业环境微生物工程重点开放实验室, 南京210095	E-mail:hcao@njau.edu.cn
何园球	中国科学院南京土壤研究所, 南京210008	
张坤	南京农业大学农业部农业环境微生物工程重点开放实验室, 南京210095	
樊建波	中国科学院南京土壤研究所, 南京210008	
曹慧	南京农业大学农业部农业环境微生物工程重点开放实验室, 南京210095	

摘要点击次数: 65

全文下载次数: 36

中文摘要:

摘要: 【目的】为了提高红壤磷素利用率, 探讨溶磷菌溶磷机理。【方法】利用难溶性无机盐培养基从花生根际土壤样品中分离到一株溶磷菌C5-A, 结合菌落形态特征、生理生化及16S rRNA 序列确定该菌株的系统发育地位; 通过菌株C5-A 在NBRIP 液体培养基培养过程中培养液pH 变化确定其溶磷能力; 利用液体发酵实验测定不同的碳源、氮源对菌株C5-A 溶磷的影响; 通过高效液相色谱检测C5-A 在不同氮源培养液中有机的种类和浓度。【结果】菌株C5-A 鉴定为洋葱伯克霍尔德氏菌(*Burkholderia cepacia*), 遗传稳定性较好。在FeP04和AlP04培养液中, 菌株C5-A 的溶磷量和pH 变化呈显著负相关; 菌株C5-A对磷酸三钙、磷酸铝、磷酸铁、磷矿粉均有较强的溶解能力, 最高溶磷量分别为125.79、227.34、60.02 和321.15 mg/L; 菌株C5-A对不同浓度的两种磷矿粉有较强的溶解能力; 分别以麦芽糖和草酸铵为碳源和氮源时溶磷量最高。高效液相色谱检测出10 种有机酸, 分别为草酸(葡萄糖酸)、乙酸、苹果酸、琥珀酸和5 种未知有机酸, 然而, 乙酸而非草酸似乎是影响C5-A 溶磷的重要有机酸。【结论】从红壤花生根际土壤中筛选到一株对难溶性无机盐具有较强溶解能力溶的菌株C5-A, 有望为开发高效红壤微生物磷肥提供种质资源。

英文摘要:

Abstract: [Objective] To improve use efficiency of phosphorus in latosolic red soil and to explore mechanism of phosphate solubilization. [Methods] Pikovskaya and National Botanical Research Institute's Phosphate broth were used to isolate a phosphate-solubilizing bacterium coded as C5-A from the rhizosphere soil of peanut. According to its morphological, physiological, biochemical properties and its 16S rRNA sequence, its position in phylogenetic development tree was defined. By measuring changes in pH of the National Botanical Research Institute's Phosphate solution in which C5-A was incubated, phosphate solubilizing capacity was determined. Through fermentation, effects of carbon and nitrogen sources on the capacity of strain C5-A were investigated. Kinds and concentrations of organic acids in the cultures different in N sources were also determined by HPLC. [Results] The strain was identified as *Burkholderia cepacia*, which is stable in hereditary. In aluminum phosphate and ferric phosphate solutions, its P solubilizing capacity was negatively related to pH. It solubilized tricalcium phosphate, aluminum phosphate, ferric phosphate and rock phosphates powder, and could dissolve as much as 125.79 mg/L, 227.34 mg/L, 60.02 mg/L and 321.15mg/L P, respectively. For RPP, P solubilizing capacity of the strain was related to type and concentration of the powder. When using maltose and ammonium oxalate as C and N sources, the strain displayed its highest P solubilizing capacity. HPLC analysis detected 10 organic acids in the culture, namely: oxalic acid, acetic acid, malic acid, lactic acid, citric acid, succinic acid and 5 unknown organic acids. Interestingly, it is acetic acid rather than gluconic acid being the most important organic acid affecting P olubilization. [Conclusion] The strain isolated from the rhizosphere soil of peanut plants growing in a red soil field can dissolve hard-to-solve inorganic salts, and is a promising microbial resource for development of high efficiency biological phosphorus fertilizer for latosolic red soil.

[查看全文](#) [查看/发表评论](#) [下载PDF阅读器](#)

地址: 北京朝阳区北辰西路1号院3号中科院微生物所内 邮编: 100101
收信(款)人: 《微生物学报》编辑部
电话: 010-64807516 传真: 010-64807327 电子信箱: actamicro@im.ac.cn

本刊全文数据库版权所有, 未经许可, 转载、链接及印刷或制作光盘都属违法, 本刊将保留追究法律责任的权利